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Vážení a milí spoluobčané,

čas neúprosně plyne, skončil další školní rok a žáci 
dostali svá vysvědčení. Rád bych všem žákům a stu-
dentům poblahopřál k jejich úspěchům a přeji jim 
i jejich pedagogům zasloužené dlouhé letní prázd-
niny a odpočinek.

V nejbližších dnech proběhnou opravy místních ko-
munikací související s rekonstrukcí kabelů nízkého 
napětí, které provádí fi rma ČEZ. Prosíme o shovíva-
vost, budeme se snažit minimalizovat nepříjemnos-
ti způsobené těmito pracemi.

Během prázdnin nás opět čekají oblíbená letní 
kina. Pokud máte chuť strávit příjemný večer, ur-
čitě si přijďte užít fi lmové projekce jak u nás, tak  
okolních obcích. 

Připravujeme projektovou dokumentaci na opravu 
sokolovny v Markoušovicích, která je pro naši obec 
velmi důležitá. Chceme vytvořit moderní a příjemné 
prostředí pro sportovní a kulturní aktivity. 

O krok dále je plánovaná přístavba školky ve Velkých 
Svatoňovicích, čekáme už na udělení stavebního 
povolení. 

Ve dnech 5.–8. 7. 2023 proběhlo v Roudnici nad 
Labem Mistrovství světa ve sjezdu na divoké vodě 
juniorů a závodníků do 23 let.  Tři zlaté medaile si 
odnesli dva naši spoluobčané. Mistrem světa ve 
dlouhém sjezdu a mistrem světa ve sjezdu hlídek 
kategorie C1 se stal Matouš Baier a mistrem světa ve 
sprintu Alva Baier. Mladým talentům k obrovskému 
sportovnímu úspěchu gratuluji.

Po prázdninách se můžete těšit na pravidelné spo-
lečenské a kulturní akce, nová divadelní představení 
i přednášky. 

Přeji vám radostné chvíle s rodinou a přáteli během 
letních prázdnin, užijte si pěknou dovolenou plnou 
nových zážitků, a hlavně se vždy šťastně a ve zdraví 
vracejte domů.

Sloupek starosty obce
Vážení čtenáři,

možná ani nevíte, že náš Zpravodaj 
dokončil sedmý rok pravidelného 
vydávání. Doufáme, že se za tu dobu 
stal i vaším zpravodajem, ze kterého 
čerpáte informace a zprávy o dění 
kolem nás.

Rádi bychom ještě více posílili spojení 
mezi vámi – našimi čtenáři a obyvateli 
naší obce – a jeho obsahem. Z toho 
důvodu rádi přivítáme vaše příspěvky, 
náměty či reakce na články.

Své příspěvky či náměty může-
te odevzdávat do schránky na 
obecním úřadě či zasílat na e-mail 
zpravodaj@velkesvatonovice.cz. V pří-
padě, že se necítíte být schopni pří-
spěvek samostatně zpracovat, může-

te oslovit kteréhokoli člena redakční 
rady. Ten zároveň, pokud si to budete 
přát, zachová vaši anonymitu. 

Všechna doposud vydaná čísla na-
šeho Zpravodaje můžete najít na 
www.velkesvatonovice.cz v záložce 
Zpravodaj.

Redakční rada pracuje 
v nezměněné podobě:

předseda
Viktor Marek – starosta obce 

šéfredaktor
Dr. Josef Dvořák

členové
Ing. Libor Kneifel, Mgr. Eva Prouzová 

a Ludmila Špetlová

Informace pro občany

Zasedání zastupitelstva
Na svém 4. zasedání se zastupitelstvo 
sešlo 12. dubna.

V úvodu starosta obce oznámil re-
zignaci Bc. Jakuba Kubjáta na post 
zastupitele a doplnění zastupitelstva 
náhradníkem na kandidátce nezávis-
lých Markoušovice, paní Mgr. Stani-
slavou Illnerovou. Ta následně složila 
předepsaný slib zastupitele.

Poté zastupitelstvo přistoupilo k pro-
jednání dříve plánovaných bodů.

Jako první vzalo na vědomí a schvá-
lilo rozpočtová opatření, která reago-

vala na změny v hospodaření obce 
proti přijatému rozpočtu obce na rok 
2023.

Následovalo již tradiční projednání 
věcných břemen pro ČEZ Distribuce.

Zastupitelé dále schválili fi nanční 
dary pro spolky a organizace (Charitu 
Dvůr Králové n. L., TJ Sokol Velké Sva-
toňovice a SDH Markoušovice).

Schválilo směrnici pro poptávková 
řízení pro zakázky ZŠ a MŠ a uvolně-
ní prostředků na nákup Magického 
boxu pro ZŠ.

Redakční rada

Slovo redakční rady

Starosta obce Velké Svatoňovice Viktor Marek

Pokračování na straně 3 >>
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Kdy a kde jsme pro Vás Vystřihni m
ě a pověs, kam

 budeš chtít, ať jsi v obraze.

Obecní úřad
www.velkesvatonovice.cz 
www.facebook.com/velsvat

Hasičské muzeum je možno navštívit 
po domluvě na tel. 777 113 858, 
606 605 524 nebo 607 877 248

Spojení:  
tel.:  499 881 860
starosta:  724 180 857
místostarosta: 733 740 275
E-mail: urad@velkesvatonovice.cz

Sběrný dvůr Trutnov:
(Horská 99, Trutnov)
Po, St a Pá 13.00 – 18.00
Út a Čt  08.00 – 13.00
So  08.00 – 12.00

Sběrné místo Velké Svatoňovice:
Po a St  08.00 – 17.00
Út, Čt a Pá 08.00 – 15.00
lze ukládat pouze papír, plast, bio 
odpad, rostlinný olej ze smažení, kovy, 
směsný odpad v pytlích zakoupených 
na OÚ, zářivky, elektroodpad, baterie, 
zákaz ukládaní odpadu k bráně

Skládka Bohuslavice: 
Po - Pá  7.00-15.00
stavební odpad, rozměrný odpad

Reklamace nevyvezení popelnice: 
tel. č. 493 464 117

Obecní knihovna:
Po      17.00 – 19.00

Úřední hodiny:
Po a St              8.00-12.00, 13.00-17.00
Čt                8.00-12.00
Út a Pá Pro veřejnost úřad uzavřen

Poruchy
• dodávky vody

tel. 733 740 273, 733 740 274 
(voda@velkesvatonovice.cz)

• obecního rozhlasu
tel. 733 740 273, 733 740 274

• dodávky elektřiny
ČEZ Distribuce poruchy 
800 850 860 (volání zdarma)

• dodávky plynu
Innogy 1239

VaK Úpice a.s.  tel. 499 881 461
  tel. 605 984 630

VaK Trutnov a.s.  tel. 604 252 528

Vyvážení septiků 
a žump: 

K-Klub
Po – Út, Čt  10.30 – 15.00 
St, Pá – So  10.30 – 22.00 
Zmrzlina  11.00 – 17.00
odběr obědů přes ulici 10.30 – 11.00 
neděle zavřeno

Sokolovna Markoušovice 
Ne, Út - Čt 17.00 – 21.00
Pá - So  17.00 – 23.00
Pondělí zavřeno

Restaurace Na Puškvorci 
Ne, Út a Čt 16.30 – 22.00
Pá  16.30 – 24.00
Pondělí, středa a sobota  zavřeno

Restaurace

Po, St     13.00 – 16.30
Út, Čt, Pá 08.00 – 11.00

tel: 954 254 235

Pošta

Po - So        6.00 – 19.30
Ne      7.00 – 19.30

Potraviny 
Večerka Velké Svatoňovice 388

Areál ZD Velké Svatoňovice 
Út a Pá   7.00 – 9.00 
(objednání na tel. 775 330 270)

Prodej mléka

MUDr. Radek Cvrček

Dům pro seniory, Velké Svatoňovice 210 
Po 06.00 – 12.00
Út 07.00 – 12.00
St 17.00 – 20.00 (objednaní)
Čt 15.00 – 20.00
Pá 06.00 – 13.00 
 (12.00-13.00 objednaní) 

Ordinace 
praktického lékaře

tel. 499 397 525, mobil 776 150 525

Změny provozních dob jsou vyhrazeny.

Út   6.30 – 7.30 
ve dvoře ZD

Pekař
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>> Pokračování ze strany 1

J.D.

Matrikářka obce

Pro zjednodušení a zvýšení dostupnosti 
úřední desky se zastupitelstvo rozhodlo 
zakoupit její elektronické provedení, kte-
ré umožní přehledně zveřejňovat všech-
ny předepsané dokumenty, které jsou 
ve stávající podobě na klasické tabuli již 
často nepřehledné.

V návaznosti na minulé jednání schválilo 
zastupitelstvo prodej pozemku pro potře-
bu společnosti N-SYS.

Zastupitelstvo pokračovalo schválením 
výběrového řízení pro opravu místní ko-
munikace od bývalé spodní prodejny do 
Malých Svatoňovic.

Starosta seznámil přítomné s nabídkou 
pečovatelské služby poskytované společ-
ností ze Rtyně v Podkrkonoší. Obec s touto 
společností sepsala smlouvu a v případě 
zájmu občanů o její služby se bude podí-
let na úhradě nákladů za prováděné úkony. 
Na konci roku proběhne vyhodnocení po-
moci našim občanům od všech zúčastně-
ných společností a porovnání jejich kvality 
a fi nanční náročnosti pro zajišťování této 
činnosti v následných letech.

Jako poslední bod zastupitelstvo projed-
nalo odstoupení pana Jaroslava Prouzy 
z funkce předsedy kulturního výboru 
a na jeho místo zvolilo Mgr. Stanislavu 
Illnerovou.

V otevřené diskusi občané upozornili na 
dokončování změny rozvodů NN v obci 
a nutnost kontroly uvedení dotčených po-
zemků do původního stavu.

Na 5. zasedání v tomto funkčním ob-
dobí se zastupitelstvo obce sešlo dne 
21. června 2023.

Na programu bylo především schválení ko-
nečné uzávěrky hospodaření obce za rok 
2022 po jeho kontrole auditem krajského 
úřadu, který měl hodnocení bez připomínek. 
Hospodaření obce skončilo s přebytkem.

Jednání pokračovalo schválením rozpoč-
tového opatření, které bylo vyvoláno po-
třebou rekonstrukce bytu nad K-Klubem 
v období změny nájemce.

Dále zastupitelstvo vzalo na vědomí zá-
věrečný účet Svazku obcí Jestřebí hory 
za rok 2022.

Jako obvykle byla projednána smlouva 
o smlouvě budoucí k věcnému břemenu 
pro společnost ČEZ Distribuce.

Poté zastupitelstvo schválilo příspěvky 
spolkům, organizacím a občanům z roz-
počtu obce, veřejnoprávní smlouvu na ře-

Vítání nových občánků
V sobotu 3. června 2023 se konalo letošní 
první vítání občánků v obřadní síni Obec-
ního úřadu Velké Svatoňovice. Nejmenší 
děti se svými rodiči přivítala matrikářka 
paní Jana Šrámková. Sourozenci Ema 
a Matěj Krouželovi potěšili všechny pří-
tomné recitací a hrou na fl étnu. 

Pan místostarosta Ing. Libor Kneifel předal 
přivítaným občánkům dárky a maminky 
obdaroval kytičkou. Rodičům a dětem 
přejeme hodně štěstí, zdraví a společně 
prožitých radostných chvil.

Přivítané děti: Marianne Fleischer, 
Vojtěch Unucka, Milan Farský, Kryštof Kuna.

šení přestupků mezi naší obcí a MěÚ Trut-
nov, smlouvu na svoz tříděného odpadu se 
společností EKO-KOM, smlouvu na odkup 
pozemku a novou smlouvu týkající se vede-
ní účetnictví obce.

V posledním bodu jednání vzalo zastupitel-
stvo na vědomí změnu provozovatele K-Klu-
bu. Stala se jím společnost Zmítko, s.r.o.

Podrobněji se můžete seznámit s jedná-
ním zastupitelstva na webových stránkách 
obce, či na nové elektronické úřední desce 
na obecním úřadě. Nejlépe však přímou 
účastí na jednání, kde můžete vznést své 
připomínky nebo náměty.
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OÚ

L. K.

Fakturace vodného a stočného
Ve druhé polovině června byly provede-
ny odečty vodoměrů. Na konci měsíce 
proběhla fakturace. Díky nasazení nového 
fakturačního programu jsou odečty jed-
nodušší a faktury přehlednější. Část faktur 
byla odeslána na e-mail odběratelů, papí-
rové faktury budou postupně doručová-
ny. Jejich splatnost je do konce srpna.

Upozorňujeme, že pro platby vodného 
a stočného byl zřízen nový účet, který 

naleznete na faktuře.
Věnujte, prosím, po-
zornost při zadávání 
správného čísla účtu a 
variabilního symbolu. 

Jednoduše lze zadat platbu pomocí QR 
kódu vytištěného na faktuře.

Na konci faktury máte uvedeny Vaše při-
hlašovací údaje do zákaznického por-
tálu „Moje vodné a stočné“ na adrese: 
voda.velkesvatonovice.cz. Zde si může-
te zadávat samoodečty, stahovat faktury 
a upravovat kontaktní údaje.

Během podzimu bude postupně vymě-
něno prvních 100 kusů vodoměrů za mo-
derní digitální s dálkovým odečtem.

Upozorňujeme občany napojené na ka-
nalizaci, že pokud používají na splachová-
ní část vody z vlastní studny nebo nádrží 

na dešťovou vodu, tak 
buď musí mít namon-
tován druhý vodoměr, 
ze kterého se platí pou-
ze stočné, nebo musí 
platit paušál na stočné podle počtu osob. 
Náš nový program toto umí odhalit.

Dále upozorňujeme, že do kanalizace se 
nesmí splachovat biologicky nerozložitel-
né věci jako např. vlhčené ubrousky, gu-
mové rukavice a prezervativy, pleny, vlož-
ky, hadry apod. a oleje a tuky. Opakované 
opravy poškozených čerpadel zbytečně 
zvyšují náklady na provoz a údržbu, a tím 
i stočné.

Elektronická úřední deska
Dne 30. 5. 2023 byla na budovu OÚ Velké 
Svatoňovice instalována elektronická úřed-
ní deska, jejímž cílem je zpřehlednit obča-
nům poskytované informace a umožnit jim 
změnu zobrazení pro ovládání a čtení dle 
jejich potřeb. Zavedení elektronické úřed-
ní desky a zároveň zrušení fyzické úřední 
desky také velkou měrou usnadní obsluhu 
a zveřejňování všech potřebných doku-
mentů zaměstnancům OÚ. 

Výhody elektronické úřední desky

Elektronická úřední deska je určena k pu-
blikování vybraných písemností přímo 
z PC a umožňuje jejich zobrazení dálkovým 
přístupem (pomocí webových stránek) 
a také na informačním kiosku, který je nain-
stalován na budově OÚ Velké Svatoňovice. 
Správa systému probíhá online.

Elektronická úřední deska má přednosti 
elektronického zobrazení – na dotykovém 
displeji je možno obraz zvětšovat, listovat 
mezi stránkami apod., s cílem přizpůsobit 
čitelnost textu přímo pro konkrétního ob-
čana. Elektronická úřední deska součas-

ně nabízí možnost prohlížení webových 
stránek obce, Svazku obcí Jestřebí hory 
a vyhledávání jízdního řádu (vlaků a autobu-
sů). Elektronická úřední deska je vyrobena 
v provedení antivandal, mění intenzitu jasu 
podle okolního osvětlení a je umístěna na 
budově OÚ.

Starosta obce

Opravy silnic v majetku kraje
Týden před prázdninami jsem se sešel 
s hejtmanem Královéhradeckého kraje 
panem Mgr. Martinem Červíčkem. Přijel 
ohledně naší žádosti na opravu krajské ko-
munikace v Markoušovicích. Přímo na mís-
tě jsme řešili možnosti opravy havarijního 
stavu hlavní silnice. Jedním z návrhů pana 
hejtmana bylo převést po opravě celou 
komunikaci do správy obce. Tato možnost 
by však byla pro obec fi nančně velmi za-
těžující, zejména kvůli vysokým nákladům 
na zimní údržbu. Dohodli jsme se, že pan 
hejtman zjistí, co je ještě v silách kraje, 
a zkusíme vymyslet vhodnější řešení. 

Jednou z možností je provést opravu sou-
časně s plánovanou rekonstrukcí silnice 
III/3013 Batňovice – Velké Svatoňovice 
– Bohuslavice, kde Správa silnic Králove-

hradeckého kraje pracuje na projektové 
dokumentaci. S tím souvisí i dokončení 
chodníků ve Velkých Svatoňovicích.

Obec postupně získala a získává pozemky 
pro výstavbu chodníků. V dohledné době 
dojde k přestavbě plotů v dalších úsecích 
plánované trasy. Prostor pro chodníky 
bude připravený, ale montáž obrubníků 

a pochozího povrchu může proběh-
nout až při opravě krajské silnice.

Děkuji panu hejtmanovi za čas 
a snahu najít řešení. 
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J. D.

Stavění máje a čarodějnice

Kácení máje

Jak to všichni známe z domova, každý pro-
stor potřebuje údržbu. Nejinak je tomu 
s naší návsí v Markoušovicích. Aby nám 
dobře sloužila a mohli jsme ji využívat na 
všechny plánované akce, musíme se o ni 
postarat a připravit je na ni.

V sobotu 22. dubna jsme se sešli na brigádě, 
abychom náves připravili na jaro. Sešlo se nás 
více než dvacet, a tak jsme se rozdělili do sku-
pinek. Jedna rušila vánoční strom a připravo-
vala vše na vztyčení májky. Další upravovala 
pozemek na styku se sousedy a děvčata se 
dala do plení a odstrojení stromků po zimě.

Jsme již sehraná parta. Vše nám šlo pěkně 
od ruky a krátce po poledni byly splněny 
všechny vytyčené úkoly pro tento den.  
Na závěr jsme společně poseděli a dohodli 
další práce. 

Týden na to, 30. dubna, proběhla druhá le-
tošní velká akce. 

 

Tým Náves se postaral o přípravu májky, 
kterou v odpoledních hodinách dozdobily 
malé čarodějnice, které přišly průvodem od 
hasičské zbrojnice. O nich a celém pálení se 
jistě dozvíte v článku místních hasičů, kteří 
tuto akci organizovali.

Naším úkolem bylo dopravit na náves vy-
braný strom, celý ho odkornit a připevnit 

na vrchol věnce.

A pak to nejdůležitější, po dozdobení, za 
přispění mužské části návštěvníků, májku 
vztyčit a ukotvit. Nedělali jsme to poprvé, 
ale počtvrté, tak se dá říci, že máme již praxi.

Ještě ji v noci ohlídat, aby nám ji někdo ne-
porazil. Vše se povedlo a naši náves bude 
zdobit poselství jara.

Na 27. května jsme připravili pro spoluob-
čany a návštěvníky návsi kulturní odpoled-
ne a podvečer. 

Body programu byly předem stanoveny – 
country koncert kapely Tendr z Trutnova  
a pokácení májky.

Vše začalo produkcí kapely od 17:00 hod. 
V 18:00 spustila automatika své podvečerní 

zvonění („klekání“ – vedle toho ještě zvoní 
v pravé poledne). Mnozí jej slyšeli poprvé  
a do této chvíle ani nevěděli, že se takto na 
naší návsi zvoní každý den.

Práce se ujal Jakub Kubját a zaťal sekerou do 
májky. Pak se přidal Vlasta Unucků a společ-
ně, tradičně ruční pilou, májku podřízli. Její 
pád do vyhrazeného prostoru usměrňovali 
další z týmu Náves. Vše dopadlo podle oče-
kávání. Nedělali jsme to přece poprvé…

A mohla pokračovat produkce kapely Ten-
dr. Oheň na návsi pomohl s přípravou ob-
čerstvení, které bylo zajištěno. 

S přicházejícím večerem se začali rozcházet  
i návštěvníci, kterých díky hezkému počasí 
přišlo více než šedesát.

Na závěr patří poděkování Petru Bujár-
kovi a všem z týmu Náves za přípravu  
a zajištění akce. 

Náves Markoušovice



6

Zpravodaj občanů Velkých Svatoňovic a Markoušovic

Základní a mateřská škola
Končí nám školní rok a na ten další jsou 
již přípravy v plném proudu. V mateřské 
školce na vlastní žádost ukončila pracovní 
poměr paní Jana Müllerová. Velice jí děku-
jeme za práci, kterou v naší školce odved-
la, a přejeme jí v novém působišti hodně 
úspěchů a spokojenosti. 

Na místo zástupkyně ředitele pro mateř-
skou školku bylo vyhlášeno výběrové říze-
ní, do kterého se přihlásilo sedm uchazečů. 
Pět uchazečů bylo vyřazeno pro nesplnění 
kvalifi kačních předpokladů. Další dvě ucha-
zečky se zúčastnily 22. 6. 2023 konkurzu. 
Konkurzní komise se zaměřila na připra-
venou koncepci rozvoje MŠ na další roky 
a na řešení modelových situací v pozici 
zástupkyně. Obě koncepce byly zajímavé, 
a tak rozhodování nebylo lehké. Komise se 
nakonec rozhodla pro paní Ditu Šrůtko-
vou, která nastoupí do mateřské školy od 
1. srpna 2023. Těšíme se na spolupráci.

A co se od posledního Zpravodaje ve ško-
le událo? Odpoledne 5. dubna, den před 
velikonočními prázdninami, byla pro děti 
a jejich rodiče připravena „Jarní tvořivá 
dílna“. První do školy přišel pan Smeták, 
tatínek, který pro všechny účastníky připra-
vil materiál na všechny výrobky. A nebylo 
jich zrovna málo. Na výběr byly ptačí bud-
ky, hmyzí domky, velikonoční zajíci i kras-
lice. Do společného tvoření se vrhly celé 
rodiny. A fantazii se meze nekladly. Takže 
na zahradách ve Velkých Svatoňovicích 
a okolí je nyní možné vidět ptačí budku 
vyzdobenou jako perník, budku samou 

kytičku nebo opravdu pestré budky, které 
lákají k nastěhování všechny pěvce z okolí 

. Na jiných zahrádkách naleznou svůj do-
mov hmyzí obyvatelé v pěkných hmyzích 
domcích. A všude, kde bydlí naše děti, se 
o Velikonocích objevili krásní zajíčci. Aby se 
všem dobře tvořilo, připravila škola občers-
tvení z dílny paní učitelky de Geus. Protože 
se všichni dobře bavili, slíbili jsme si, že se 
minimálně ještě jednou do konce školního 
roku sejdeme a zase společně něco pod-
nikneme.

Ve čtvrtek 13. dubna k nám přijel pan 
Nejman se svými opeřenými svěřenci. Díky 
jeho vyprávění jsme se dozvěděli hodně 
zajímavého o dravých ptácích, o jejich vý-
cviku a využití při ochraně letiště a dalších 
budov. Teď již víme, jak rychle dovede létat 
sokol, nebo proč nemáme hladit sovu po 
křídlech. 

19. dubna přišli do školy budoucí prvňáč-
ci. Někteří si lavice naší školy již několikrát 
vyzkoušeli, jiní si do nich sedli poprvé. Na 
předškoláčky čekala tři stanoviště s úkoly, 
které prověřily, jak jsou na školu připrave-
ni. Děti je hravě zvládly, byly šikovné, a tak 
dostaly svoje první jedničky. Děti ze školní 
družiny pro ně připravily jako odměnu dár-
ky, které jim jistě udělaly radost. Všichni se 
těšíme, až v září sedm nových prvňáčků 
přivítáme.

O velké přestávce 20. dubna jsme měli 
opravdu zajímavou návštěvu. Navštívit 
nás přišly v doprovodu paní Simony Roz-
lívka Langerové dvě malé kuny lesní. Oba 
sourozenci byli zachráněni z opravované 
garáže. Oba byli roztomilí. Po tom, co jsme 
si je všichni prohlédli, pohladili a pomazlili 
se s nimi, vyrazili na další cestu. Cílem byl 
útulek v Jaroměři, kde se jim budou věno-
vat odborníci, a až vyrostou, opět je vrátí do 
přírody. Přejeme jim hodně štěstí.

V pátek ovládly školu i školku čarodějnice. 
První vyučovací hodinu zasedly malé čaro-
dějnice do lavic, protože i čarodějnice musí 
umět číst a psát. Pak se všichni přesunuli 
na zahradu mateřské školky. Počasí nám 
opravdu přálo. Pro děti si učitelky připravily 
dopoledne plné kouzelnických úkolů. Děti 
si vyzkoušely svůj hmat i chuť, zkoušely 
balancovat s balónkem v netopýřím blu-
dišti, vyzkoušely si soustředění a postřeh, 
složily kouzelnické puzzle a na perníkovou 
chaloupku přilepily každý svůj perníček. Sa-
mozřejmě nechyběl ani pohyb po překáž-
kové dráze s koštětem a hod kroužky na cíl. 
Malým dětem z mateřské školy pomáhali 
při plnění úkolů velcí školáci. Za splněné 
úkoly získali všichni diplom a sladkou od-
měnu. Krásné počasí nás vylákalo k po-
obědvání venku na čerstvém vzduchu. Nic 
nechutná víc, než guláš v trávě od našich 
paní kuchařek…  Všem se oslava čaro-
dějnic líbila.

Poprvé ve své historii byl fotbalový turnaj 
McDonalďs Cup rozšířen o kategorii M, 
tedy o kategorii malotřídních škol. To byla 
šance, jak si krásně zasportovat. Tři týdny 
před turnajem nám s tréninky pomoh-
li tatínkové našich dětí, pan Hanák a pan 
Kuna. V pátek se na turnaj vypravila celá 
škola. Počasí nám opravdu přálo. Našich 
11 hráčů (Kuba, Tadeáš, Niky, Viky, Babetka, 
Emilka, Terezka, Dominika, Matyáš, Šimon 
a Martin) se opravdu moc snažilo. Přesto, 
že nevyhrávali, neopustil je bojovný duch 

Ze života škol
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a své soupeře na hřišti potrápili. Oba naši 
trenéři své svěřence povzbuzovali a vy-
datně jim pomáhal zbytek školy z ochozů.  
Za vstřelený gól mělo družstvo slíbenou 
od trenérů pizzu, a o to víc se snažili. A po-
vedlo se. Náš jediný gól vstřelila Niky a měli 
jsme z něj opravdu radost. Pizza byla! Moc 
děkujeme panu Hanákovi a panu Kunovi 
za trénink, koučování během turnaje i za 
výbornou pizzu. Všichni se těšíme na příští 
ročník turnaje.

Povinnou součástí výuky je i dopravní 
výchova. Jarní přípravy se zúčastnila celá 
škola. V Domě dětí a mládeže Jednička ve 
Dvoře Králové děti nejprve čekala teoretic-
ká část výuky, při které si zopakovaly pravi-
dla silničního provozu. Pak si nově získané 
teoretické znalosti ověřily na dopravním 
hřišti jízdou na kole. Pro žáky 4. a 5. třídy po-
kračovala dopravní výchova 28. 5. plněním 
Průkazu cyklisty.

V pondělí 9. května jsme si připomněli  
78 let od skončení II. světové války v Ev-
ropě. Proto jsme se ve škole toto temné 
období světových dějin snažili poznat. 
Nejprve jsme společně zhlédli film “Borí-
sek, malý seržant“, který vyprávěl příběh 
chlapce, jemuž fašisti zabili oba rodiče. Po 
přestávce jsme se rozdělili po třídách a své 
vědomosti o II. světové válce jsme rozšiřo-
vali na třech stanovištích. Na jednom jsme 
se učili o nejznámějších osobnostech, které 
jsou s válkou spojovány. Na druhém jsme 
se dozvěděli, co to byl holokaust a koho se 
týkal. Na třetím stanovišti jsme získaly vě-
domosti o průběhu války a jejích hlavních 
událostech. Byl to den plný informací, které 
nám ukázaly, že válka je něco, co určitě ne-
chceme zažít.

Přestože Mezinárodní den dětí byl již ve 
čtvrtek 1. 6., děti ze školky a školy ho slavily 
o den později. První se vypravily na Kvíčalu 
k paní Máše, chovatelce koní, děti ze školy. 
Cestou připravily pro děti ze školky šipko-
vanou s plněním úkolů. Čekání na školku si 
školáci zkrátili vybíjenou a drobnými soutě-
žemi. Na Kvíčale na obě skupiny čekal po-
klad – něco sladkého, ale i něco pro radost, 
bublifuk opravdu všechny pobavil. Děti si 
pak společně zaskákaly v pytlích. Pak už se 
šly děti ze školky podívat na koně paní Máši, 
hlavně na hříbátko. Po prohlídce se vydaly 
na cestu zpátky a na oplátku připravily dě-
tem ze školy hodně záludných úkolů. Děti 
ze školy si ještě na Kvíčale opekly k obědu 
párky a někteří i chleba. Po občerstvení  
a prohlídce koní se vypravily zpět ke škole 
a cestou se pustily do úkolů od školky. Obě 
skupiny se dobře bavily, a proto se těšíme 
na další společné akce.

Velký úspěch našich výtvarníků v soutě-
ži „Rozesmátý svět 2023“

Základní škola Bratří Čapků v Úpici letos vy-
hlásila již 15. ročník výtvarné soutěže „Roze-
smátý svět“ letos na téma MIMOZEMSKÝ 
SVĚT. Naše škola se jako tradičně zúčastni-

la, a tak děti při hodinách výtvarné výchovy 
vytvářely své „mimozemské světy“. Výtvory 
pak paní učitelka odvezla do Úpice a pak 
nastalo čekání, jak soutěž dopadne. A hurá, 
byli jsme velmi úspěšní. V kategorii 3. – 5. 
tříd obsadila první místo Nela Přibylová 
se svým výkresem „Létající talíř“. V kategorii 
prostorové práce základní školy se na tře-
tím místě umístily hned dvě práce našich 
žáků. Prvním bylo dílo s názvem „Vzdálená 
galaxie“ autorů Jakuba Kábrta, Tadeáše 
Hanáka a Vojtěcha Chytry a druhým bylo 
dílo s názvem „Černá díra ufonů“ autorek 
Nely a Terezky Přibylových a Emilie Pie-
knikové. Všem gratulujeme a děkujeme za 
krásné práce. 

Víte, jak je náročné sedět ve třídě, když je 
venku tak krásně? Proto velké přestávky 
trávíme od poloviny května na čerstvém 
vzduchu, tedy pokud nám přeje počasí. 
Teplé počasí nás každou velkou přestávku 
vytáhne ven na školní zahradu. Tady svačí-
me a po jídle se věnujeme protažení našich 
těl. Využíváme k tomu vybavení zahrady, 
a navíc si občas zahrajeme společně vybí-
jenou. Někdy se nám poštěstí, že nám ke 
svačině přibude ovoce z projektu „Ovoce 
do škol“. A na čerstvém povětří opravdu 
chutná. 

Dlouho jsme plánovali společné sporto-
vání dětí s jejich rodiči. Sportovní od-
poledne proběhlo 16. června na hřišti  
u „Puškvorce“. Tentokrát to konečně vyšlo,  
i když nám na začátku nepřálo počasí.  
S prvními soutěžemi jsme se schovali do re-
staurace na hřišti. Soutěžilo se v hodu na cíl  
a v přeskoku švihadla. Nikdo neprohrál, pro-
tože se opravdu všichni snažili. Pak vykouklo 
sluníčko, a proto jsme pokračovali v zábavě  
a sportování venku. Nejprve si dospělí za-
hráli vybíjenou proti dětem a všichni si užili 
hodně zábavy (no snad až na Babetku, která 
prokázala statečnost a dlouho dospělákům 
odolávala, ale na druhou stranu zkuste vy-
bít někoho tak mrštného). Potom přítomní 
tatínci vyzvali na fotbalový zápas chlapce.  
Na všechny závodníky čekalo navíc výbor-
né občerstvení a malé ceny. Děkujeme 
za pomoc při organizaci našim tatínkům, 
panu Hanákovi a panu Smetákovi. 

Pokračování na straně 8 >>



8

Zpravodaj občanů Velkých Svatoňovic a Markoušovic

Ve čtvrtek 21. 6. jsme si nadcházející me-
zinárodní olympijský den (23. 6.) při-
pomněli T-Mobile olympijským během. 
Všichni závodníci z mateřské školy i základ-
ní školy si vyzkoušeli běh na trati 500 m,  
těm nejmladším pomohly paní učitelky. 
Po předškolácích na trať vyrazili po třídách 
školáci. Odměněni nebyli jen ti nejrychlejší, 
ale všichni, kdo se závodů zúčastnili, proto-
že jak řekl Pierre de Coubertin: „Není důle-
žité vyhrát, ale zúčastnit se:“ Ceny do sou-
těže, stejně jako další vybavení soutěžícím, 
poskytli organizátoři T-Mobile.

V pátek 23. června jsme spolu s dětmi  
z mateřské školky vyrazili na dlouho očeká-
vaný školní výlet. Naším cílem byl Baldův 
svět v Mladých Bukách. I přes obavy paní 
učitelek nám počasí přálo. Mohli jsme vy-
zkoušet opravdu všechny atrakce. Našli 
byste nás na trampolínách i prolézačkách, 
u vodních hrátek, i v bazénu, v bludišti i na 
lanové dráze, svezli jsme se na letním tu-
bingu a vyzkoušeli síťovou atrakci. Všichni 
jsme se úžasně bavili. Potom, co jsme se 

do sytosti vyřádili, jsme si ještě pochutnali  
na zmrzlině. Pak už nás čekala cesta vla-
kem domů. Dorazili jsme všichni unavení,  
ale spokojení. 

30. června děti dostaly závěrečné vysvěd-
čení. Prvňáčci, kteří školní rok začínali jako 

plavčíci, byli povýšeni na námořníky. V páté 
třídě jsme se rozloučili s dětmi, které pře-
cházejí do Základní školy v Malých Svato-
ňovicích. Přejeme jim, aby se jim v nové 
škole dařilo a nezapomněly na to, co s námi 
ve škole zažily.

Budeme se na všechny těšit v září, kdy nás 
čeká nejprve přivítání nových žáků naší 
školy na obecním úřadě. Na začátku září 
starší děti vyslechnou přednášku o Úpici. 
Pak se celá škole vrhne na přípravy svato-
václavských pouťových oslav. Jako tradič-
ně děti upečou spolu s učitelkami pouťo-
vé koláče. Děti ze školy i školky nacvičí na 
pouť krátká vystoupení. V říjnu nám začíná 
plavecký výcvik, který skončí až v prosinci, 
děti čeká celkem 10 lekcí. Ve škole budeme 
pokračovat v projektových dnech, které se 
dětem v minulém školním roce líbily a hod-
ně se při nich naučily. S rodiči se uvidíme již 
5. září na rodičovské schůzce. 

Všem našim dětem a jejich rodičům, uči-
telkám základní i mateřské školy a ostat-
ním zaměstnancům přejeme pohodové  
a klidné prázdniny plné zážitků a zábavy. 

Za děti a kolektiv pracovníků základní a mateřské školy 
Šárka Helvichová, ředitelka školy

>> Pokračování ze strany 7
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Jak to žije v Mraveništi
Milí čtenáři Zpravodaje,

léto je v plném proudu, čas prázdnin a dovo-
lených před námi, a tak mi dovolte ještě krát-
ké ohlédnutí za uplynulým školním rokem.

Tentokrát začneme u našich nejmenších. 
Malí mravenečci si v květnu i červnu užívali 
dny ve školce plnými doušky. Den dětí osla-
vili parádním výletem, na kterém dostali 
mapu s úkoly a po cestě zažili spoustu pře-
kvapení. Odměnou byla radost ze společ-
ných zážitků i z toho, jak si společně dokázali 
s úkoly poradit. Sladká tečka na konci pak už 
byla jen symbolickou třešničkou na dortu.

V červnu pak školkáčky čekal ještě výlet 
do Trutnova, kde si chvíli pohráli na hřišti  
u Uffa, a jen co se otevřely brány, už se vy-
dali do zahrad Střediska volného času. Tam 
vyzkoušeli svou obratnost na všech mož-
ných prolézačkách, obří klouzačce i při hře 
s padákem. Zpět do Velkých Svatoňovic se 
svezli vláčkem, což byla pro některé z dětí 
úplně nová zkušenost. Z vlakové zastávky 
pak děti čekala další dobrodružná výprava, 
tentokrát hezky pěšky zpátky do školky. Ces-
tu si zpestřily společným piknikem na louce 
a do školky se vracely s plnými bříšky a dob-
rým pocitem z naplněného dne. Celý výlet 
si všichni moc užili a zvládli ho i ti nejmenší.

Školáci se v květnu opět aktivně zapojili do 
projektu Do školy na kole, jehož záměrem 
je podporovat u dětí i dospělých zdravé ná-
vyky na udržitelné cestování. A protože do 
Mraveniště dojíždí žáci z různých okolních 
obcí, mohly tak děti v doprovodu dospě-

lých prožít společné cesty do školy nebo 
ze školy na kole nejen z Markoušovic nebo 
Velkých Svatoňovic, ale např. i ze Rtyně či 
Trutnova. A vzhledem k tomu, že pohybu 
není nikdy dost, vydala se celá škola na 
konci května na plavecký týden do Zvíře-
tic, na kterém děti zdokonalovaly své pla-
vecké dovednosti.

Na začátku června pak školáci připravili 
pro své rodiče, příbuzné i známé Odpole-
dne pro rodiny. Odpoledne plné tvoření, 
sportování i dobrot spojené též s jarmar-
kem, kde si dospělí mohli zakoupit řadu 
krásných, dětmi vlastnoručně vyráběných 
výrobků. Výtěžek z této akce putuje na spo-
lečný projekt rekonstrukce půdy, kde jsou 
do budoucna plánované nové učebny i zá-
zemí pro učitele.

Z kulturních akcí stojí za zmínku také Sva-
tojánský koncert dětských hudebníků  
v markoušovickém kostele, který se konal 

10. června 2023 pod záštitou obce Velké 
Svatoňovice a na kterém vystoupili též ně-
kteří žáci naší školy.

Slavnostním zakončením školního roku 
pro školní i školkové děti pak byla Za-
hradní slavnost spojená s pasováním 
předškoláků. Budoucí prvňáčci si užili svůj 
velký den a byli pasovaní jako praví rytíři.  
Na slavnostní pasování navazovala diva-
delní představení školáků, kteří měli svůj 
program připravený na pódiu na návsi. Od-
poledne bylo zakončené společným opé-
káním a večerním posezením u ohně.

A na co se těšíme v létě? V červenci je pro 
děti stále otevřená Mravenčí školka a záro-
veň v Mraveništi probíhají tradiční Letní 
týdny. Tematicky zaměřené příměstské 
tábory pro děti různých věkových katego-
rií (od 4 do 12 let) - více se o nich může-
te dočíst na webu www.domraveniste.cz.  
V srpnu pak budou probíhat úpravy uvnitř 
i v blízkém okolí školy a přípravy na násle-
dující školní rok. V něm bude naše škola 
už zcela naplněná – v září do Mraveniště 
nastoupí noví prvňáčci a ti nejstarší zahájí 
poslední rok své školní docházky.

Přejeme vám krásné a na zážitky bohaté 
léto.

Za Mraveniště z.s.
Petra Všetečková
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Ze života spolků

Tradiční velikonoční zábavu jsme letos 
uspořádali v neděli 9. dubna. Podařilo se 
nám sehnat kapelu Duo Hofič, která byla 
ochotná zahrát i v tento den. Naše drahé 
polovičky pomohly s výzdobou tělocvičny, 
připravily spoustu chlebíčků a ještě více 
jednohubek a po všem se během večera 
jen zaprášilo. Oproti loňskému roku, kdy se 
zábava pořádala v sobotu, se přišlo poba-
vit více lidí, tak doufejme, že se vše vrací do 
původních kolejí. 

Průběh večera nám zpestřily místní ženy 
svým tanečním vystoupením – kankánem. 
To chtělo velkou odvahu a dvojitého panáka. 

Nedlouho poté bylo nutné naplánovat pá-
lení čarodějnic, které proběhlo na návsi, 
jak jinak než 30. dubna. Průvod dětí s rodiči 
vyrazil od hasičárny a pokračoval na náves, 
kde už bylo vše připraveno a stačilo jen škrt-
nout zápalkou. Tomu ale předcházel dopro-
vodný program pro děti – hledání pokladu, 
tvoření, tancování a také zdobení a stavění 
májky. Aby se pobavili i dospělí, k tanci nám 
zahrála naše oblíbená hudební skupina 
Lena v čele s Lenkou Lautschovou. Počasí 
nám přálo, a i tato akce se velmi vydařila. 

Nemohli jsme moc odpočívat, jelikož se 
kvapem blížil den, na který každý rok čekají 
děti ze širokého okolí. Letos toto zábavné 
odpoledne, chcete-li, dětský den, proběhl 
ve znamení složek IZS v sobotu 3. června. 
S přípravou a pořádáním nám pomohla 
děvčata z ČČK Markoušovice.  I přesto, že 
se v tento den v okolí pořádalo více akcí, 
přišlo se k nám pobavit a zasoutěžit si více 
jak 80 dětí. Odkud se berou…? Jak jsem 
zmínil, tématem byly složky integrovaného 
záchranného systému, a tak jsme pozvali 
profíky hasiče z Trutnova, báňskou záchran-
nou službu z Odolova a městskou policii  
z Úpice. Všichni se mohli podívat na jejich 
techniku, na cokoliv se zeptat, případně si 
vyzkoušet něco z jejich arzenálu a doved-
ností. Součástí týmu městské policie bylo 
i vystoupení kluků Těžkých z Velkých Sva-
toňovic, „Czech Sheriff Car“, kde společně 

s MP Úpice předvedli zákrok proti nebez-
pečnému pachateli za pomoci služebního 
psa. Děti měly o zábavu postaráno, plnily 
úkoly, skákaly v nafukovacích hradech  
a nakupovaly za vysoutěžené hasičské gro-
še spoustu odměn. 

Děkuji všem, kteří s touto akcí pomohli, pře-
devším členům sboru, ČČK Markoušovice, 
obci Velké Svatoňovice za podporu a také 
Svazku Jestřebí hory za příspěvek. Normál-
ně by to bylo vše, co bych před letní pau-
zou zmínil, ale musím ještě na závěr pogra-
tulovat našim dvěma členům, a to Michalu 
Šoulovi a jeho ženě Káje, že do toho praštili. 
Jsme rádi, že jsme s nimi mohli strávit jejich 
svatební den. Všem přejeme krásné léto  
a těšíme se na setkání na dalších akcích.

SDH Markoušovice

Petr Hrubý
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V jarních měsících se rozjíždí kolotoč 
postupových a pohárových soutěží  
a soutěží jednotlivců. Členové sboru se 
jich samozřejmě také účastní, ať už jako zá-
vodníci, vedoucí kolektivů, rozhodčí nebo 
jako členové technických čet, zajišťujících 
hladký průběh těchto soutěží. 

Z postupových soutěží můžeme zmínit 
účast členů v různých výše zmíněných 
funkcích. Letos kromě Mistrovství České 
republiky, to byly okrskové kolo v Maršově 
u Úpice, okresní kola dětí v Havlovicích, do-
rostu a dospělých v Trutnově, krajské kolo 
dětí v Nové Pace a dorostu a dospělých  

v Hradci Králové. Nesmím opomenout 
opět výbornou reprezentaci našeho sboru 
v mládežnických kategoriích, kdy dětem 
jen o „fous“ utekl postup do krajského kola. 

Kromě účasti na soutěžích se konaly růz-
ná školení a brigády na muzeu historické 
hasičské techniky a hasičské zbrojnici. Dále 
se členové účastnili organizace zábavného 
dětského odpoledne a pomáhali při zajiš-
ťování dětské trasy dálkového pochodu 
Babička. 

V červenci se naši členové účastní letního 

tábora v Bílých Poličanech. V září nás bude 
čekat pomoc na Svatováclavské pouti  
a oslavy výročí 140 let místního sboru.

Chtěl bych všem popřát pohodovou dovo-
lenou a dětem krásné prázdniny.

SDH Velké Svatoňovice

Petr Hepnar ml.

Náš kroužek má již prázdninovou pauzu, 
která je rozhodně zasloužená, protože  
v posledních měsících jsme měli opravdu 
nabitý program.

Několik jednotlivců se účastnilo závodů 
na 60 m s překážkami. Byli jimi Natálie  
a Kristýna Biegelovi, Jan a David Vydrovi,  
Jakub Peterka, Jakub Frýba, Petra Kneifelová,  
Vanesa Knapová a Eva Bradáčová. Prvním 

závodem byl „Memoriál Ivany Valnoho-
vé“ v sousedních Malých Svatoňovicích  
a druhým „Vlčické šedesátky“. Konkurence 
byla jako vždy velmi silná. Z krásných vý-
sledků stojí za zmínku například 14. místo  

Kroužek mladých hasičů

Pokračování na straně 12 >>
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H. K.

Kristýny Biegelové v kategorii mladších 
dívek v obou závodech, 8. místo Jaku-
ba Frýby ve starších chlapcích ze závodů  
v Malých Svatoňovicích nebo 8. místo  
Evy Bradáčové ve starších dívkách též  
z Malých Svatoňovic.

V květnu se muži zúčastnili soutěže „O po-
hár starosty obce“ ve Vlčkovicích v Podkr-
konoší, odkud si s novým osobním rekor-
dem odvezli 1. místo.

Dlouho očekávaným závodem letošní se-
zony bylo „Okresní kolo hry Plamen“ kona-
né poslední květnový víkend v Havlovicích. 
Družstvo starších si po náročném víkendu 
vybojovalo krásné 3. místo. 

Dalším důležitým závodem bylo „Okresní 
kolo Požárního sportu“ kategorií dorostu  
a dospělých první červnovou sobotu  

v Trutnově. Dorostenci si vybojovali 2. mís-
to a ženy dosáhly také na 2. místo. V závo-
du jednotlivců se zde Zuzana Kneifelová 
umístila na 2. místě v kategorii středních 
dorostenek a Hana Kneifelová na 3. místě  
v kategorii starších dorostenek.

Hned v neděli se družstvo starších, druž-
stvo dorostenců a družstvo mužů vydalo 
do nedalekého Libňatova na soutěž „O po-
hár starosty obce Libňatov“. Starší dosáhli 
na 4. místo, dorostenci v kategorii mužů 
získali 7. místo a muži obsadili 4. místo.

Další týden se muži vydali na „Východočes-
kou hasičskou ligu“ do Havlovic, kde získali 
10. místo. To ovšem nebylo pro jeden den 
vše. Večer se k nim v Havlovicích připojilo 
družstvo žen na „Noční soutěž“. Muži si do-
běhli pro 8. místo a ženy pro 9. místo. 

Poslední červnový víkend se muži zúčast-
nili „Dubeneckého poháru“, zde si vybo-
jovali 7. místo. Stejný den ještě úspěšně 
obhájili loňské vítězství z nočních závodů  
„Memoriál B. Martínka“ v Arnultovicích.

V neposlední řadě se muži zúčastnili soutě-
že „O pohár Obce Vítězná“, kde dosáhli na 
2. místo.

Tímto bych chtěla všem popřát pohodové 
prožití letních měsíců plných odpočinku  
a zábavy. A my se znovu setkáme 26. 8. na 
schůzce našeho kroužku.

Místní skupina Českého červeného kříže

Rok pokročil, a tak mi dovolte Vás informo-
vat, co se v naší skupině dělo v uplynulých 
třech měsících.

O velikonoční sobotě jsme se vydali do Ma-

lých Svatoňovic na velikonoční výstavu. 
Kdo mohl, šel pěšky, aby si užil i hezkého 
jarního dne. S ostatními jsme se sešli až na 
místě. Po výstavě, která ani letos naše oče-
kávání nezklamala, jsme namísto do Dášen-

ky zašli k Haškům. Příjemně nás překvapila 
milá obsluha, prostředí a výborná káva. Po-
slední dubnový den jsme společně s hasiči 
zorganizovali Čarodějnice. Některé naše 
šikovné členky si samy vyrobily kostýmy.  

>> Pokračování ze strany 11
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Stáňa Illnerová

Letošní plán jít pochod Babička nám bo-
hužel překazilo deštivé počasí, které všech-
ny odradilo. Na trasu dálkového pochodu 
nakonec vyrazila pouze jedna členka s ro-
dinným doprovodem. Počasí se ale už bě-
hem dopoledne umoudřilo a odměnou jí 
byl vedle diplomu i dobrý pocit z aktivního 
pohybu. Přírodě se holt poručit (naštěstí) 
nedá, snad bude pořadatelům příští rok 
více přát počasí. Pochod měli opravdu vý-
borně připravený. 

Na začátku června místní dobrovolní ha-
siči a naše skupina zorganizovali Dětský 
den. Letošním tématem byl integrovaný 
záchranný systém, a děti proto na jednot-
livých stanovištích plnily úkoly spojené 
s touto tématikou. Za splnění úkolů dostá-
valy hasičské groše, které si mohly vymě-
nit za pěkné ceny. Vedle toho pro ně byl 
připravený skákací hrad a měly k dispozici 

zdravé mlsání. Kdo chtěl, dostal i nanuk 
a limonádu. Děti se skvěle bavily a přišlo 
jich kolem osmdesáti, což je úctyhodné 
číslo. Na konci pak byly ještě z kartiček se 
jmény dětí vylosovány hodnotné ceny. 

Do přípravy Dětského dnu se hlavně za-
pojily naše maminky s malými dětmi. Aby-
chom podpořili jejich další aktivity, požáda-
li jsme výkonnou radu oblastního spolku 
o dotaci na jejich činnost. Ta byla v červnu 
schválená. 

Vedle toho se část našich členek aktivně za-
pojila do veřejné diskuze o rekonstrukci So-
kolovny. Zároveň připravujeme s ostatními 
místními spolky společný výlet na Moravu. 

Členové představenstva se rovněž účastní 
schůzí výkonné a dozorčí rady oblastního 
spolku. V květnu dozorčí rada provedla 

kontrolu hospodaření oblastního spolku, 
neshledala žádné nedostatky. 

Oblastní spolek pořádá letos nově ve spo-
lupráci s TJ Lokomotiva Trutnov sportovní 
příměstské tábory s názvem „Léto s Loko-
motivou“. Je zde ještě pár volných míst. Více 
informací na www.cck-trutnov.cz. 

To je z akcí naší skupiny za uplynulé obdo-
bí vše. Přes prázdniny budeme odpočívat, 
abychom načerpali další síly a budeme 
se těšit na setkání s vámi na některých 
z našich akcí. Jednou z nich bude povídání 
s bylinkářkou, které plánujeme na říjen 
nebo listopad. 

S přáním pohodového léta všem čtenářům 
Zpravodaje

Z. Š. a J. D.

Rudolf Mlynář

TJ Sokol Markoušovice

TJ Sokol Velké Svatoňovice

Musíme konstatovat, že toto období je 
pro činnost naší TJ trochu tzv. okurko-
vou sezónou. Naši členové se po práci 
rozprchnou do svých zahrádek a tam 
vyvíjejí horečnou činnost k jejich údržbě 
a zkrášlování. Sportovní činnost jde tro-
chu do ústraní. Snad jen naši mladí v od-
díle fl orbalu pod vedením Dušana Frýby 
pokračují ve své přípravě, ale nemají zatím 
žádnou soutěž, jak tomu bylo v předkovi-
dovém období.

Proto i my jsme se rozhodli dát do po-
řádku alespoň naši Marínu. Jedno hezké 
odpoledne jsme se sešli a dali se do prá-
ce. Bylo nutno odstranit následky pro nás 
nechtěného ubytování se paní kuny v na-
šem objektu. Přitom jsme zastříhali plot, 
provedli nové nátěry a snažili se uzavřít 
všechna místa, kudy by nás mohla opět 
navštívit.

Práce v dobré partě jde pěkně od ruky, 
a tak jsme splnili všechny naplánova-
né úkoly a mohli se odměnit opečením 
klobásek a buřtů a podvečerním poseze-
ním u ohýnku.

Stalo se již samozřejmostí, že členové naší 
TJ jsou u všech akcí, které se v naší místní 
části pořádají (o nich se jistě něco dozví-
te v jiných článcích Zpravodaje), a vždy 
ochotně přiloží ruku k dílu.

Oddíl stolního tenisu
Letošní sezonu oddíly ukončily s dobrými 
výsledky. Naši zástupci se zúčastnili regio-
nálního přeboru I., II. a III. třídy.

V I. třídě ve složení: Kuťák Petr, Kult Vladi-
mír, Bradáč Ladislav a Copák Juraj.

Po vyrovnaném zápase o druhé místo 
smolně prohráli a nakonec skončili na 
pěkném 4. místě.

B tým ve II. třídě ve složení: Kult David, Mly-
nář Rudolf, Vavřena Luboš a Landsman Ivo.

Ve druhé půlce sezony se potýkali se zraně-
ním, dokončili sezonu na 6. místě.

C tým ve III. třídě ve složení: Křišťák Milan, 
Havlas Petr, Vavřena Vladimír, Bradáč Ladi-
slav ml., Vlček Jan, Maršík Jaroslav, Píša Karel.

Posílili o nového hráče a skončili na krás-
ném 3. místě.

Oddíl stolního tenisu bude po třech letech 
opět hostit přátelský oddíl z německého 
města Kalbe Milde. Toto přátelství trvá už 
celých 15 let. Přátelská utkání střída-
vě pořádáme jeden rok u nás a jeden rok 
v Německu. Němečtí přátelé vždy pro nás 
nachystají bohaté uvítání, jak se na dob-

ré přátele patří. My se jim snažíme oplatit 
stejným pohoštěním a příjemným prostře-
dím k pobytu u nás. Uskutečníme přátel-
ské zápasy, případně je provedeme naším 
okolím. Obě strany se na setkání těší 8. až 
10. září t. r.
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Pořadatelé TJ Sokol Velké Svatoňovice

47. ročník pochodu "BABIČKA"

Letošní ročník pochodu byl poznamenán, 
dalo by se říci, netradiční nepřízní počasí.  
Pršelo od samého rána skoro do poled-
ne. Ti, co sledovali vývoj počasí na radaru, 
se nedali odradit. Ještě za deště si zakou-
pili startovní průkazy a vyrazili, když déšť 
přestával, a ještě stihli do cíle včas dorazit.  
Těch odvážných však bylo pomálu. 

Tak bohužel přicházelo vniveč úsilí všech 
téměř třiceti obětavých pořadatelů – deš-
tivé počasí mělo nepříznivý dopad na oče-
kávanou účast.  Přesto pan Nývlt se svým 
koňským potahem ještě stihl několik účast-
níků kousek cesty svézt.  A když děti dorazi-
ly do cíle z pětikilometrové trasy, mohly se 
ještě povozit na koních paní Machové. 

Pěší a cyklisti si mohli poslechnout u Slatin-
ského mostu country hudbu skupiny Tendr.  

Po cestě, na kontrolách i v cíli bylo možné 
se posilnit a občerstvit u stánků.  Proto té-
měř nikdo po vynaložené námaze nezhubl. 
To dokazovalo vážení na startu a kontrolní 
převážení v cíli.  

Pochodu se zúčastnilo 463 turistů. Kdo 
má zájem dovědět se více o letošním roč-
níku i historii pochodu, dohledá vše na:  
www.babicka-dp.cz.  

Na závěr ještě poděkování všem pořadate-
lům a v neposlední řadě sponzorům. Bez 
těch bychom pochod v takové šíři nezvládli.   

Již dnes jsme zahájili přípravu dalšího v po-
řadí již 48. ročníku pochodu. Těšíme se, že 
by mohl být bez deště a se sluníčkem. Pro 
potěchu pořadatelů i účastníků, které opět 
rádi uvítáme. 
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Zábavné odpoledne na Puškvoráku
Dne 10. 6. 2023 se na hřišti „PUŠKVORÁK“ 
uskutečnil další ročník Zábavného odpole-
dne pro děti a dospělé.

I přes drobné neduhy počasí v podobě 
deště na začátku se nám podařilo uspořá-
dat akci v tradičním termínu. 

Celé odpoledne se neslo v duchu přátelské 
atmosféry za obrovské účasti dětí a rodin  
z širého okolí.

Děti se oddávaly fyzickým i dovednostním 
disciplínám na 27 soutěžních stanovištích, 
rozesetých po celé ploše místního fotbalo-
vého hřiště. Za své výkony získávaly již tra-
diční „PUŠKVORÁKY“, které mohly vyměnit 
za velmi krásné a rozmanité ceny. 

O chuťové buňky našich ratolestí i dospě-
lých se staral celý tým u stánků KAMaRáT  
a již tradičně i hospoda Na Puškvorci. Tento-
krát se k nám připojili, k velké spokojenosti 

všech zúčastněných, i noví provozovatelé 
restaurace K-Klub – manželé Smítkovi s to-
čenou zmrzlinou. V nabídce místních šéfku-
chařů a šéfkuchařek byly domácí langoše, 
párky v rohlíku, bageta s trhaným masem  
a spousta dalších dobrot. O pitný režim 
bylo také dobře postaráno a stánek s pop-
cornem a cukrovou vatou chvílemi praskal 
ve švech.

Na závěr bych chtěl poděkovat obci Velké 
Svatoňovice za materiální a organizační 
podporu. Velké díky patří ale hlavně všem, 
kteří nám nezištně pomáhali po celou 
dobu, včetně přípravy a úklidu, a také všem, 
kteří vlastními silami vytvořili nové atrakce. 
Bez vás bychom to nedali! Přeji všem krás-
né léto a těším se na setkání na některé  
z následujících akcí.

Za KAMaRáT z.s.   H.H.
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S. I. 

Svatojánský koncert

V sobotu 10. června se za fi nanční pod-
pory obce uskutečnil v kostele sv. Jana 
Křtitele v Markoušovicích Svatojánský 
koncert. Účinkujícími tentokrát byli 
mladí hudebníci z trutnovské i úpické 
ZUŠ – Julie Bolehovská, Oto Bolehov-
ský, Jan Kuděj, Nela Růžičková, Anna 
Kaplanová a Anežka Petříčková.

Na klavír je doprovázela a koncert 
s dětmi připravila korepetitorka Gab-
riela Svoboda Langrová. Děti převedly 
skladby napříč žánry a obdobími, od 
barokních po muzikálové. Zazněly na-
příklad skladby J. K. Vaňhala, Bacha či 
Pergolesiho. 

Slovy básníka Jakuba Demla ze sbír-
ky „Moji přátelé“ koncert tematicky 
a citlivě provázela Jana Nešněrová. Té-
měř plný kostel odměnil děti velkým 
potleskem. 

Po koncertu se účinkující a návštěvníci 
ještě sešli na návsi, kde pro ně byl při-
praven oheň, na kterém si mohli opéct 
donesené buřty, nebo mohli ochutnat 
něco sladkého a zároveň v sobě nechat 
doznít skvělý kulturní zážitek.

Přáli bychom si víc takových skvělých 
koncertů. Prostředí kostela je k tomu 
ideální kulisou. 

E. K. a J. D.

Revitalizace tělocvičny v Markoušovicích

Jak jste se mohli dočíst v minulém čísle 
našeho Zpravodaje na straně 5, byla zahá-
jena příprava revitalizace markoušovické 
sokolovny. V souladu s plánem příprav bylo 
na 11. června svoláno druhé plánovací 
setkání s obyvateli Markoušovic i zájemci 
z okolí.

Na tomto setkání pan arch. Vocet představil 
dvě varianty řešení dispozice a fasády soko-
lovny a jejího okolí. 

Sešlo se nás sice o něco méně než na prv-
ním setkání, všichni si ale prezentaci arch. 
Vocta pozorně vyslechli. Následovala dis-
kuse nad jednotlivými návrhy v malých 
skupinkách, kde se každý mohl svobodně 
vyjádřit ke kladům i nedostatkům jednot-
livých variant řešení tak, jak je vidí on sám. 
Všechny náměty pozorně zapisovali faci-
litátoři (koordinátoři jednotlivých skupin). 
Poté, co byly všechny náměty zapsány, se 

všichni nad jednotlivými postřehy a názo-
ry zamysleli a obodovali je. Každý dostal 
15 bodů, které měl možnost rozdělit mezi 
to, co považuje za potřebné nebo naopak 
problematické.

Nutno zdůraznit, že pan architekt vše po-
slouchal a zaznamenával si připomínky ne-
závisle na jednání v pracovních skupinách. 

Nemůžeme zapomenout ani na práci Ing. 
Evy Klápšťové, která naše diskuse celé od-
poledne usměrňovala, abychom neodbí-
hali od projednávaných otázek a řešili je 
postupně pěkně popořádku. Náměty ze 
všech skupinek budou přepsány, shrnuty 
a předány architektovi. Na jejich základě 
arch. Vocet zpracuje fi nální variantu.

Věříme, že nové úpravy zlepší fungová-
ní sokolovny, zefektivní ekonomiku jejího 
provozu a vytvoří novou modernější tvář 
jak uvnitř, tak venku, kde kolem sokolovny 
vznikne nový zajímavý prostor.
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J. B.

OBEC PODPOŘILA MÍSTNÍ REPREZENTANTY V KANOISTICE
Zastupitelstvo obce Velké Svatoňovice 
schválilo jednorázovou podporu místním 
reprezentantům ve výši 10 000 Kč.

Markoušovice se totiž mohou pochlubit 
snad nejširším zastoupením úspěšných 

mladých sportovců reprezentujících náš 
kraj i republiku v odvětví slalomu a sjezdu 
na divoké vodě. Jmenovitě se jedná o sou-
rozence Bětu, Alvu (nyní jezdí za Pardubi-
ce) a Matouše Baierovy, Otu Bolehovského 

a Jana Kuděje, kteří závodí "v trikotu" oddílu 
kanoistiky LOKO Trutnov.

V letošní závodní sezóně se mohou naši 
sportovci pochlubit těmito úžasnými výko-
ny, a to ještě sezóna neskončila:

Matouš Baier

• Mistr světa v dlouhém sjezdu a v hlídkách pro rok 2023

• člen reprezentace U23 a dospělých, Mistr ČR v U23 ve sjezdu 
na Čeňkově pile

• účastník ME ve Skopje (Makedonie) - 3. místo ve sprintu C2 
Vaněk – Beier, 3. místo hlídka 3xC1 sjezd

• mezi vyhlášenými sportovci Královéhradeckého kraje

Jan Kuděj

• 3. místo na MČR žáků ve sjezdu v kategorii K1 
• 3. místo na MČR žáků družstev 3xC1

Oto Bolehovský

• 2. místo na MČR žáků ve sjezdu v kategorii C1
• 3. místo na MČR žáků družstev 3xC1 

Alva Baier 
• Mistr světa ve sprintu

Běta Baierová

• 1. místo na MČR dorostu družstev v klasickém sjezdu 
na Čeňkově pile 3xK1M, v kategorii DM (dorost mladší)

• 3. místo na MČR dorostu ve sprintu v Roudnici nad Labem 
v kategorii DM 

• 3. místo na MČR dorostu družstev v klasickém sjezdu 
na Čeňkově pile 3xC1M v kat. DM

Všem jmenovaným srdečně gratulujeme, přejeme další úspěšná 
sportovní klání a hlavně radost a chuť do dalšího tréninku. 

Zde je namístě poděkovat i jejich trenérům a rodičům, bez jejichž 
podpory by těchto úspěchů nebyli schopni dosáhnout. A nejde 
jen o ty letošní. Pravidelným čtenářům můžeme pouze připome-
nout – a ty ostatní na něj navést – článek v našem Zpravodaji 
z října 2019 (číslo 4/2019), kdy jsme přivítali Matouše Baiera jako 
juniorského mista světa.

Věříme, že i tento malý příspěvek od naší obce jim v dalším klání 
pomůže. 

S vodáckým Ahóój jim přejeme hodně dalších vítězství.  
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Taneční Velké Svatoňovice

Kurz pro začátečníky i pokročilé.

• 10 lekcí, vždy v neděli od 18:00
• K-Klub Velké Svatoňovice
• cena za 10 lekcí: 3.000 Kč

• (možnost pouze 5 lekcí: 1.500 Kč)
• 1. lekce: 10. 9. 2023

V případě zájmu kontaktujte OÚ Velké Svatoňovice 
(urad@velkesvatonovice.cz nebo tel. 499 881 860).

                                              MKS  ČERVENÝ KOSTELEC A DS NUDA NA TAHU ČK 

                                                                             PATRICIUS CHICOMOLINO 

      DDOONN  QQ    AA  DDĚĚVVKKAA      
                      NNEEBBEESSKKÁÁ  
  
  
                  NAĎA   EFLEROVÁ                  VLASTIK KLEPÁČEK 
            Kostýmy: 

            Dáša Prokopová 

            Eva Bergmannová 

                                             Milena Langrová 

  Text sleduje:               Scéna: Mirek Kašpar 

  Věra Klepáčková                 DŘEVOOBAL JARÝ A HUDOUSEK 

  Zvuk: Honza Vávra, RÍŠA BERGMANN                

  Petr  a  Katka                                     
                 
                              

 
                      REŽIE: VLASTIK KLEPÁČEK                                       

           Demjanovičovi              SSVVÉÉMMUU  OOSSUUDDUU  NNEEUUTTEEČEEŠŠ  !!  

TJ SOKOL HAVLOVICE, Z. S.
A

MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA KRÁLOVSTVÍ – JESTŘEBÍ HORY, O.P.S.
VÁS ZVOU NA

15. ROČNÍK
OLYMPIÁDY PRO STARŠÍ A DŘÍVE NAROZENÉ

KDY: 7. ZÁŘÍ 2023 OD 13:00
KDE: VŠESPORTOVNÍ AREÁL HAVLOVICE

Přijďte si zasoutěžit v netradičních disciplínách a pobavit se s přáteli!
Není důležité vyhrát, ale zúčastnit se!

REGISTRACE: 
e-mail: redakce@kjh.cz (jméno, příjmení, rok narození – 1958 a starší, obec) 

nebo telefon: 730 164 404
více na www.kjh.cz 

Akce je pořádána pod záštitou MUDr. Zdeňka Finka – radního pro zdravotnictví
a je podpořena Královéhradeckým krajem.
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Měření a pozorování počasí ve Velkých Svatoňovicích

Pokračování na straně 20 >>

Problém s externími čidly zmiňovaný 
v minulém vydání Zpravodaje se znovu 
objevil počátkem června. Zdali za ním sto-
jí nízká kvalita zařízení nebo ostré zoubky 
podzemního záškodníka zatím nevíme, 
pravda se ukáže při plánované výměně. 
Momentálně je tedy nefunkční měření 
půdních teplot v hloubce 100 a 50 cen-
timetrů pod povrchem. Ostatní měření 
fungují bez poruch.

Jaké počasí panovalo v II. kvartálu 
roku 2023?

Duben byl nejchladnějším měsícem ne-
jen z hlediska absolutních hodnot teplot, 
nýbrž i s ohledem na odchylku od dlou-
hodobého teplotního průměru. I květen 
byl chladnější než normál, „ledoví muži“ se 
však nedostavili. Až červen překlopil tuto 
veličinu do kladných hodnot. Srážky měly 
tendenci přesně opačnou. Zatímco v dub-
nu bylo deště dostatek, květen a červen 
s ním výrazně šetřily. Naspořené zásoby 
vody se tak pomalu rozplynuly a do druhé 
poloviny roku vstupujeme se ztrátou 5 % 
vůči normálu (akumulace od počátku roku 
302,5 mm). S ohledem na postup vege-

tačního období se ale nejedná o zásadní 
problém.

Duben s průměrnou měsíční teplotou 
+6,8 °C (odchylka -1,5 °C) byl teplotně 
nejvíce abnormálním. Ve srovnání s ostat-
ními dubny od roku 1996 zaujal 6. pozici 
mezi nejchladnějšími měsíci. Od roku 
2020 (včetně) byly všechny dubny tep-
lotně podprůměrné. V jeho průběhu jsme 
zaznamenali 7 mrazových dnů, celodenní 
mráz se už nevyskytnul. Počasí bylo sice 
chladné, avšak bez výraznějších teplot-
ních výkyvů. Nejnižší teplota byla namě-
řena 5. dubna ve 4:01 SELČ, a to -6,1 °C. 

Pro zajímavost – lednová nejnižší teplota 
byla pouze o 0,2 °C nižší! Nejtepleji bylo 
naopak 22. dubna, kdy v 15:50 SELČ uká-
zal teploměr +20,6 °C. Srážky se vyskyt-
ly během 20 dní, z toho třikrát sněžilo 

a jednou padaly srážky smíšené. Sněhové 
vločky s příměsí deště padaly v letošním 
roce naposledy 7. dubna. Sníh se na zemi 
neudržel ani v podobě poprašku nebo ne-
souvislé vrstvy. Celkový srážkový úhrn činil 
52,5 mm (154 % normálu). Jediná bouřka 
zaduněla nad krajem 16. dubna. Tlak vzdu-
chu se pohyboval mezi 1027,0 hPa (3. 4.) 
a 998,0 hPa (1. 4.). Maximální náraz větru 
o rychlosti 11,4 m/s (SZ směru) se vyskytl 
11. dubna odpoledne. 

Květen patřil také mezi chladnější měsíce, 
ne však tak výrazně jako duben. Průměrná 
měsíční teplota +12,9 °C (odchylka -0,6 °C) 
mu přisoudila 13. nejchladnější místo mezi 
všemi máji posledních 27 let. Vyrovnaný 
průběh počasí znamenal neobvyklou ab-
senci dní se specifi ckou teplotou. Proto 
jsme nezaznamenali žádný mrazový, ale 
ani letní den. Jak ukazují následující řád-
ky, nevyšlo to pouze těsně. Teploty se totiž 
během měsíce pohybovaly mezi +24,8 °C 
(22. 5. v 15:13 SELČ) a +0,2 °C (4. 5. v 5:30 
SELČ). Ve dvou metrech sice nemrzlo, ale 
to neznamenalo, že se podnulové teploty 
nevyskytly těsně u země. Přízemní mráz 
byl naměřen pětkrát, naposledy 9. květ-
na. Nejsilněji udeřil ráno 4. května, kdy 
přízemní čidlo ukázalo hodnotu -3,3 °C. 
Květnové pranostiky nezklamala pouze 
Žofi e, která přinesla vytrvalý déšť o úhrnu 
11,4 mm, což byla více než čtvrtina celko-
vých měsíčních srážek. Těch spadlo cel-
kem 42,3 mm (55 % normálu) v průběhu 
11 dní. Ani s bouřkami to nebylo zrovna 
slavné. Ve dvou dnech zahřímalo celkem 
čtyřikrát, přičemž za silnější bylo možné 
považovat pouze ranní bouřku 23. května. 
Rychlost nejsilnějšího poryvu větru v květ-
nu nepřekročila hranici 10 m/s.

Amatérskou meteorologickou stanici 
naleznete na Valech u č. p. 277. V nepře-
tržitém provozu je od 8. května 1993, 
od 8. května 2010 je měření zčásti auto-
matizováno. Webové stránky se zpraco-
vanými výsledky měření a pozorování 
naleznete na adrese www.meteosva-
tonovice.cz, online data s pětisekun-
dovou aktualizací pak na stránce www.
meteosvatonovice.cz/meteo (včetně 
dlouhodobých statistik vypočtených 
z automatizovaného měření).

Připravované akce

8. srpna po setmění na hřišti Puškvorák Letní kino, 
fi lm Mimořádná událost
Program Putujícího biografu v Jestřebích horách 
najdete na vývěskách a webu obce

26. srpna od 15:00 hod na návsi v Markoušovicích 
6. ročník Markoušovického Rubání

7. září od 13:00 hod na všesportovním areálu 
v Havlovicích 15. ročník Olympiády 
pro starší a dříve narozené. 
Přihlášky účastníků podávejte na OÚ 
nebo na tel. 776 012 531 - Lída Špetlová do 10. 8. 

10. září od 18:00 v K-Klubu 1. lekce tanečních 
pro začátečníky i pokročilé informace na tel. 
499 881 860 nebo obecním úřadě a uvnitř zpravodaje

28. září od 10:30 mše v kapli sv. Václava

30. září od 14:00 u K-Klubu a parkoviště 
Svatováclavská pouť

14. října od 19:00 v K-Klubu divadlo pana Klepáčka 
s hrou Don Q. a Děvka nebeská

Na podzimní měsíce připravuje kulturní výbor cyklus přednášek.
Sledujte obecní vývěsky s přesnými termíny akcí.

Jaro na Bremstu 30. dubna 2023

Změny termínů vyhrazeny
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T. Prouza

Červen konečně přinesl dlouho očekáva-
né letní dny, ačkoliv rozhodně nebyl hor-
kým měsícem. Naopak se v jeho průběhu 
vyskytlo několik chladnějších období. 
Průměrná měsíční teplota +17,3 °C (od-
chylka +0,6 °C) znamenala 13. příčku mezi 
nejteplejšími červny od roku 1996. Ma-
ximální teplota +31,1 °C byla naměřena  
21. června ve 13:58 SEČ, minimální teplota 
+3,4 °C 4. června v 5:29 SELČ (jednalo se 
zároveň o historické minimum pro ten-
to den). Zaznamenali jsme 9 dní letních  
a 3 dny tropické. První letní den nastal 
hned 1. června, na tropický jsme si počkali 
do 20. června. Srážky vypadávaly v prů-
běhu 17 dní a jejich celkový úhrn dosáhl  
40,0 mm (57 % normálu). Bouřková 
činnost dosáhla běžné letní úrovně  
s 8 bouřkovými dny a 15 jednotlivými 
bouřkami. Až na výjimky se nejednalo  
o silnější bouře. Výrazněji se projevily pou-
ze odpolední bouřka 16. června s vydat-
nějšími srážkami a též odpolední bouřka 
o den později, ve které se kromě silného 
deště vyskytly i půlcentimetrové kroupy. 
Zatím se tedy konvektivní sezóna obešla 
beze škod, snad to tak vydrží až do jejího 
konce. Vítr v bouřkách i mimo ně v červnu 
opět nepřesáhl hranici 10 m/s. 

Meteorologické extrémy a zajíma-
vosti II. čtvrtletí 2023

Druhé čtvrtletí letošního roku bylo na vý-
jimečné meteorologické situace chudé  
a jistě se nikdo nebude zlobit, pokud 
tomu tak zůstane i nadále. Nevyskytnuly 
se žádné výrazné teplotní extrémy či jarní 
větrné bouře. I letní bouřky byly doposud 
vcelku neškodné. Mohu se tak zmínit jen  
o dvou zajímavostech:

Ve večerních hodinách ve středu 26. dub-
na došlo ke krátkodobému extrémnímu 
znečištění ovzduší kouřem ze spalová-
ní zbytků jehličnanů v blízkém soused-
ství. V čase 19:45 SELČ dosáhla koncen-
trace prachových částic PM10 hodnoty  
1217 µg/m³, k návratu do normálu došlo 
po 15 minutách. K podobné situaci došlo 
již 5. dubna odpoledne, maximální kon-
centrace se pohybovala okolo 1000 µg/m³.  
I v tomto případě bylo zdrojem dýmu pá-
lení dřeva a větví.

V noci ze čtvrtka 22. na pátek 23. června 
přecházela přes území Česka zvlněná 
studená fronta, na které se především  
v Čechách vyskytovaly četné (i intenzivní 
bouřky), před kterými byla pro západní 
polovinu Čech vydána „červená“ výstra-

ha. Na severovýchod Čech doputoval 
bouřkový komplex již značně zesláblý 
okolo 2:30 SELČ, přičemž jeho aktivní část 
přešla přes Krkonoše. K rozvoji nových 
bouřkových buněk došlo až nad Brou-
movskem, ve Svatoňovicích nepršelo ani 
nefoukal silnější vítr. Celá noc byla velmi 
teplá, ačkoliv do kategorie „tropická“ být 
zařazena nemohla, neboť bylo naměřeno 
minimum +19,7 °C v 5:47 SELČ. Tropická 
noc je definována jako období mezi 22:00  
a 8:00 SELČ, ve kterém teplota neklesne pod  
+20 °C. V naší rtyňsko-svatoňovické kot-
lině je jí velmi těžké dosáhnout, jedinou 
vhodnou situací je ranní přechod studené 
fronty, před kterou je již zataženo a rozhra-
ní před sebou tlačí velmi teplý vzduch.

Čapí sezóna v plném proudu

Hnízdění čápů se obvykle ve větší míře 
věnuji v podzimním čísle Zpravodaje, vez-

mu ho tedy tentokrát jen velmi povšech-
ně. Na všech hnízdech východního Trut-
novska se čápi během jara objevili, avšak  
v Batňovicích a Chvalči nezahnízdili. V Bo-
huslavicích máme nyní 3 čápata (další dvě 
bohužel v raných fázích růstu uhynula),  
v Trutnově na pivovaru jsou taktéž 3 mla-
dí. Mladé Buky hlásí 4 mušketýry, Vlčice  
3 draky a Královec 2. I v širším okolí se letos 
dařilo, průměrný počet mladých čápů na 
hnízdě se pohybuje okolo tří. Navíc jsme 
se dozvěděli, že jedno z bohuslavických 
čápat z roku 2019 se letos vrátilo do rod-
ného kraje. Již dospělý čáp „Víťa“ se usadil 
na hnízdě v Otovicích u Broumova (29 km 
od Bohuslavic), našel si partnerku a zplodil 
s ní dva potomky. Bohunka se tak vlastně 
stala babičkou. Letošní hnízdní sezóna 
začala o něco dříve, první let našich čá-
pat očekáváme okolo 15. července, odlet  
k jihu pak o měsíc později.
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Čapí rodina


